
16. roč. – 3/2006 Cena 5 Kč

Na prvních stránkách je
zpravodajství z obce včetně výsledkůh

voleb do Parlamentu ČR. Informujeme o změnách týkajících se vydávání cestovních
dokladů i doručování poštovních zásilek poštovním úřadem. Škola poskytla zprávy

o akcích z poslední doby. Přečtete si legendu o svatém Hubertovi. 
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Kazničov
Dále než modravé 
lesy jsou
vzpíná se nad Hukvaldami
Kazničov,
opředený mýty a legendami

ÚÚÚÚ vvvv oooo dddd eeee mmmm
Hukvaldský občasník číslo 3 dostáváte spolu s počátkem prázdnin a také těsně před za-

hájením XIII. ročníku Mezinárodního hudebního festivalu Janáčkovy Hukvaldy. Ten se
i letos koná pod záštitou manželky prezidenta republiky paní Livie Klausové. Občasník za-
čínáme trochu netradičně veršem našeho občana pana Miroslava Kuchaře z Hukvald. 

Na prvních stránkách je obvyklé zpravodajství z obce včetně výsledků voleb do Parla-
mentu ČR. Informujeme o změnách týkajících se vydávání cestovních dokladů i doručová-
ní poštovních zásilek naším poštovním úřadem, připomínáme termíny čištění komínů.

Škola poskytla zprávy o akcích z poslední doby. V rubrice „Z farnosti“ si přečtete legendu
o svatém Hubertovi a v následující rubrice také o velmi pěkné chovatelské přehlídce trofejí,
kterou uspořádali myslivci a jejíž součástí svatohubertská mše byla. Kulturní dění posled-
ního období, to je program XIII. ročníku Mezinárodního hudebního festivalu Janáčkovy
Hukvaldy, také informace o další výstavě v galerii v rodné škole Leoše Janáčka.

Malý rozhovor na aktuální téma jsme nazvali Paličky v rukou Gabriely Jílkové a můžete
se v něm seznámit s touto naší mladičkou cimbálistkou, která bude koncertovat na letoš-
ních Janáčkových Hukvaldech.

I do tohoto čísla jsme připravili Kalendárium, v němž se pro tento rok snažíme uvádět
události z let končících šestkou jako letošní letopočet. Pokračujeme v seriálu o původu křest-
ních jmen. „Naše rady“ vám nabízejí informaci o rovné dani a přinášejí i tip na letní dovo-
lenou.

Redakce

Co nového na úseku
investiční činnosti
a údržby obecního
majetku

Blíží se nám konec měsíce června, a to
je pro nás mezní termín pro dokončení
rozpracovaných investičních akcí v naší
obci. Všichni můžeme vidět a zhodnotit,
jak pokračuje výstavba chodníku pro pěší

SSSSpppprrrráááávvvvaaaa    oooobbbbcccceeee v Dolním Sklenově (stavba chodníku I, II
a přístřešku pro pěší u ZŠ L. Janáčka).
V souvislosti s opravou povrchu vozovky
v obci bylo opraveno výstupiště u základ-
ní školy, což jistě přispěje k lepšímu
vzhledu této části obce. Obdobná situace
je na stavbě autobusového zálivu v Ry-
chalticích U Dvora, kde také probíhají
také dokončovací práce, úpravy terénu
s následným zatravněním ploch. Výstav-
ba chodníku souběžně s opravou komu-
nikace v obci si vyžádala úpravy vjezdů
celkem k 60ti rodinným domkům a úpra-
vy sjezdů na místní komunikace.

U projektu „Stavební úpravy školní ku-
chyně“ při ZŠ L. Janáčka v současné době



13. Převody nemovitostí.
14. Odměny neuvolněným členům rady,

zastupitelstva, předsedům a členům
výborů a komisí.

15. Smlouvy.
16. Závěrečný zápis dobrovolného svaz-

ku obcí SOTV za rok 2005.
17. Závěrečný účet obce Hukvaldy za rok

2005.
18. Rozpočtové opatření č. 1/2006.
19. Dodatek č. 4 ke zřizovací listině přís-

pěvkové organizace ZŠ a MŠ L. Janáč-
ka Hukvaldy.

10. Přijetí předpokládané dotace z Pro-
gramu obnovy venkova.

11. Různé.
12. Diskuse. 10:0:3

17/252 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu o činnosti rady
obce Hukvaldy za období od 15. 2. 2006
do 10. 5. 2006. 12:0:1

17/253 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje vzájemnou směnu pozemků
parc. č. 505/1 o výměře 515 m2 na k. ú.
Sklenov v majetku obce Hukvaldy s části
parc. č. 505/20 o výměře 67 m2 v majetku
p. ing. Lubomíra Drlíka. Rozdíl 448 m2

bude vypořádán za cenu 50 Kč za m2 +
náklady související s převodem pozem-
ku. 11:0:2

17/254 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje prodej pozemku parc. č. 571
o výměře 88 m2 na k. ú. Sklenov p. Miro-
slavu Kalužovi, Hukvaldy 50, za cenu 72
Kč/m2 + úhradu souvisejících nákladů.
13:0:0

17/255 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje koupi pozemku parc. č. 740/34
zahrada o výměře 34 m2 za cenu dle zna-
leckého posudku 1 710 Kč z důvodů ulo-
žení sítí hlavního vodovodního řadu Pod-
lesí—Podhoří od paní Jitřenky Bergerové,
U rybníčku 474/17 Ostrava. 13:0:0

17/256 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje záměr prodeje pozemku parc.
č. 1589 ostatní plocha o výměře 163 m2

na k. ú. Rychaltice. 13:0:0
17/257 Zastupitelstvo obce Hukvaldy

schvaluje měsíční odměny neuvolně-
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probíhá výběrové řízení na zhotovitele
stavby. S realizací I. etapy se počítá v mě-
sících červenec a srpen 2006. V letošním
roce budou provedeny stavební úpravy
objektu varny a sociálního zařízení za-
městnanců. Dále je připraven projekt na
realizaci místní komunikace Laník —
Strakoš v Rychalticích. Připravuje se pro-
jekt „přístupové chodníky k lávkám pro
pěší. Realizace těchto chodníků se usku-
teční v rámci dotačního titulu „Program
obnovy venkova“. Před dokončením je
projekt „Jednotný komunikační styl“,
jehož součástí je také nová doménová ad-
resa — HUKVALDY.eu, na které návštěvní-
ci dostanou všechny informace o naší obci
a širokém okolí. Ve stádiu realizace je také
projekt „Dodávka a montáž informačně —
orientačního systému v obci Hukvaldy“.
Tento orientační systém poslouží k lepší
orientaci návštěvníků v naší obci.

V současné době na úseku údržby
a oprav byly vyměněny lavičky pod Ve-
čerkou na Hukvaldech, proveden ořez
větví v obci a jejich štěpkování, mulčová-
ní ploch kolem místních komunikací,
oprava výtluků po zimě a průběžný
pokos zelených ploch. 

Ladislav Foldyna, místostarosta

Přehled přijatých
usnesení
ze 17. zasedán
zastupitelstva obce 
Hukvaldy
dne 10. 5. 2006 

17/251 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje program 17. zasedání zastupi-
telstva obce Hukvaldy v tomto znění.
11. Kontrola usnesení.
12. Zpráva o činnosti rady obce Hukvaldy

za uplynulé období.
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ným členům zastupitelstva a rady obce
Hukvaldy a předsedům a členům výborů
a komisí obce Hukvaldy ve výši — dle
předloženého návrhu — viz zápis s účin-
ností od 1. 3. 2006. 8:2:3

17/258 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje uzavření smlouvy o poskytnutí
dotace ve výši 5 000 Kč mezi Obcí Hu-
kvaldy a ZO Českého svazu včelařů Ry-
chaltice. Starostu obce pověřuje podpi-
sem této smlouvy. 13:0:0

17/259 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje uzavření smlouvy o poskytnutí
dotace mezi Obcí Hukvaldy a Junákem —
svaz skautů a skautek ČR, středisko „Sv.
Jiří Brušperk“ Staříč ve výši 5 000 Kč. Sta-
rostu obce pověřuje podpisem této
smlouvy. 13:0:0

17/260 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje uzavření smlouvy o poskytnutí
dotace ve výši 150 000 Kč na provedení
rekonstrukce elektroinstalace v kostele
v Rychalticích mezi Obcí Hukvaldy
a Římskokatolickou farností Rychaltice.
Starostu obce pověřuje podpisem této
smlouvy. 10:1:2

17/261 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí závěrečný zápis Sdruže-
ní obecních televizí za rok 2005. Příjmy
celkem činily 110 677,02 Kč, výdaje 40
228,60 Kč. 12:0:1

17/262 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje závěrečný účet obce Hukvaldy
za rok 2005, jehož součástí je zpráva o vý-
sledku přezkumu hospodaření obce a vy-
jadřuje souhlas s celoročním hospodaře-
ním obce Hukvaldy bez výhrad. 8:0:5

17/263 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje rozpočtové opatření č. 1/2006.
Rozpočtovým opatřením dojde ke změně
na straně příjmů na 20 770,6 tis.Kč a na
straně výdajů na 26 497,6 tis. Kč. 8:2:3

17/264 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje Dodatek č. 4 ke zřizovací listině
příspěvkové organizace ZŠ a MŠ L. Janáč-
ka Hukvaldy. 10:2:1

17/265 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje přijetí dotace z Programu obno-
vy a rozvoje venkova ve výši 198 000 Kč  na
výstavbu chodníků v obci Hukvaldy. 13:0:0

17/266 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje vypořádání ztráty hospodaření
ZŠ a MŠ L. Janáčka Hukvaldy za rok 2005
ve výši 10 657,12 Kč úhradou z nerozděle-
ného zisku roku 2002. 9:0:4

17/267 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí poděkování Kanadského
velvyslanectví v České republice, Nadace
Terryho Foxe v Torontu a České sportovní
a. s. pořadatelům Běhu Terryho Foxe.
13:0:0

17/268 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu o průběhu inves-
tičních akcí v obci Hukvaldy za uplynulé
období od 15. 2. 2006. 11:0:1

17/269 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu o hospodaření
v obecním lese za uplynulé období od 
15. 2. 2006. 10:0:3

17/270 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu o organizačním
zajištění voleb do Poslanecké sněmovny
Parlamentu České republiky ve dnech
2.—3. 6. 2006. 12:0:1

17/271 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
pověřuje radu obce Hukvaldy přípravou
řešení havarijního stavu střechy na ob-
jektu bývalé stodoly hukvaldského dvora.
13:0:0

Zastupitelstvo obce Hukvaldy projed-
nalo bez přijatého usnesení:

— Zastupitelstvo obce Hukvaldy uklá-
dá navrhnout řešení úhrady těchto po-
hledávek: za prodej dřeva, poplatky za
komunální odpad, pronájem a služby
v DPS. T: 30. 6. 2006 Z: finanční výbor.
6:0:7

— Zastupitelstvo obce Hukvaldy uklá-
dá Radě obce Hukvaldy provést kontrolu
činnosti komisí rady obce Hukvaldy za I.
pololetí 2006. T: 31. 7. 2006 Z: rada obce
Hukvaldy. 6:2:5

— Zastupitelstvo obce Hukvaldy uklá-
dá Radě obce Hukvaldy projednat s Poli-
cií ČR možnost zřízení 1 ks dopravní
značky zákaz vjezdu s dodatkovou tabulí
na parkovišti DPS. T: 30. 6. 2006, Z: rada
obce. 5:4:3
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— Zastupitelstvo obce Hukvaldy

schvaluje uveřejňování příspěvků obča-
nů v Hukvaldském občasníku pokud ne-
budou anonymní a nebude v nich použi-
to vulgárních výrazů. 7:0:6

V Hukvaldech: 12. 5. 2006
Ing. Ladislav Foldyna Petr Sobotík
místostarosta starosta

Volby do Poslanecké
sněmovny
Parlamentu
České republiky

Volby se konaly ve dnech 2. a 3. června.
Ve volebním okrsku Moravskoslezský
kraj se voleb účastnilo 21 politických
stran a uskupení z celkem 26 registrova-
ných pro Českou republiku. V obci Huk-
valdy zvítězila 351 hlasy, to je 30,38 %,
Občanská demokratická strana (ODS).
O dva hlasy za ní zůstala Česká strana so-
ciálně demokratická (ČSSD), která dosá-
hla 30,21%. Třetí byla Komunistická stra-
na Čech a Moravy (KSČM) se 199 hlasy,
což představuje 17,22 %. Křesťanská de-
mokratická unie – Čs. strana lidová
(KDU–ČSL) obdržela 141 hlasů, což je
12,20 % a 4. místo. Stranu zelených (SZ)
volilo celkem 62 občanů — 5,36 %. Poně-
kud rozdílně volily okrsky — v okrsku č. 2
první místo obsadila ČSSD, druhé ODS,
další pořadí bylo stejné. Voliči okrsku č. 1
nedali žádný hlas celkem 9 stranám, za-
tímco v okrsku č. 2 nebyly voleny pouze 4
strany.

Do voličských seznamů bylo zapsáno
celkem 1546 oprávněných voličů —
v prvém okrsku 596, ve druhém 950. To
představuje 81 % všech občanů bydlících
v obci. K volbám jich přišlo1155 (v 1. okr-
sku 447, to je 75 %, ve druhém okrsku
708, to je 74,53), což je za celou obec
74,71 %. Do uren bylo vloženo 100 % obá-
lek, 100 % hlasů bylo platných.

Karla Klečková

Změny na úseku
cestovních dokladů

Vážení občané,
od 1. 9. 2006 nás čekají následující

změny na úseku cestovních dokladů. 
Občan si může žádost o nový pas podat

pouze v místě trvalého pobytu a na pra-
covišti, které je vybaveno zařízením pro
snímaní biometrických prvků.

To znamená, že občané obcí, které spa-
dají do správního obvodu města Frýd-
ku–Místku, musí žádost o nový cestovní
pas podat pouze na pracovišti oddělení
v Místku.

Pokud občan žádá o vyhotovení CP
(rychlovky) může si ji podat na kterém-
koliv obecním úřadu obce s rozšířenou
působností či matričním úřadě.

U vyřizování cestovních pasů pro děti
do pěti let, na rozdíl od dosavadní praxe,
kdy vyhotovení tohoto cestovního pasu
zajišťovalo oddělení digitalizace dat MV
v Praze s dobou platností na 5 let, budou
se tyto pasy vyhotovovat pouze na praco-
višti v Místku, a to na dobu 1 roku.

Děti do 15 let se nebudou zapisovat do
cestovních pasů rodičů. (Pokud jsou děti
zapsány v cestovních pasech rodičů do
1. 9. 2006, budou moci tyto děti cestovat
společně s rodiči).

Ruší se vydávání cestovních průkazů.
Poslední žádost podle starého zákona

lze podat nejpozději do 21. 8. 2006.
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Nové žádosti až od 1. 9. 2006.
A nyní poplatky a platnosti cestovních

pasů:
Cestovní pas se strojově čitelnými údaji

a biometrickými prvky:
— pro občany starší 5 let a mladší 15 let

100 Kč platnost 5 let
— pro občany starší 15 let

600 Kč platnost 10 let

Cestovní pasy bez strojově čitelných
údajů (rychlovky)
— občanům mladším 5 let

50 Kč platnost 1 rok
(Tito malí občánci budou mít pouze tyto
pasy.)
— občanům starším 5 let a mladším 15 let

1000 Kč platnost 6 měsíců
— občanům straším 15 let

1500 Kč platnost 6 měsíců

Jelikož se blíží čas dovolených, chtěla
bych vás ještě upozornit na problémy
v cestování.

Jakmile si vyberete stát, ve kterém
chcete strávit dovolenou, je nutné, aby
jste si zjistili na stránkách Ministerstva
zahraničních věcí, podmínky vstupu do
cizích státu — adresa: www.mzv.cz.

Marta Sobotíková

Zeptali jsme se,
zjistili jsme

Zajímalo nás, jak je
to s čištěním komínů.
Platí, že zaměstnanci
kominické firmy, která
má na starost čištění
komínů v naší obci,
firma Ladislav Šputa se sídlem ve Frýd-
ku–Místku, navštíví ve stanovených ter-
mínech rodinné domky s nabídkou této
služby. V případě, že vlastník domu není
kominíkem zastižen nebo provádění čiš-
tění nepožaduje, požádá o službu sám,
a to na obecním úřadě tel. 558 699 213. 

Připomínáme termíny čištění komínů: 
Pro místní části Hukvaldy a Horní Skle-

nov 6. října 2006, 
pro místní část Dolní Sklenov a Rychal-

tice 5. října 2006 a 27. prosince 2006
Uživatel objektu je povinen umožnit

kominickému podniku řádné čištění ko-
mínů, a to v termínech stanovených zá-
konem:

§ 6 (1) Čištění komínů, popřípadě kon-
trola jejich stavu (§ 4 odst. 1) se provádí
za rok nejméně:

a) jsou-li do komínů zapojeny spotře-
biče na paliva tuhá a kapalná
1. do výkonu 50 kW šestkrát,
2. s výkonem nad 50 kW čtyřikrát;

b) jsou-li do komínů zapojeny spotře-
biče na paliva plynná
1. do výkonu 50 kW, pokud jsou opatřeny

komínovou vložkou, dvakrát,
2. do výkonu 50 kW, pokud nejsou opat-

řeny komínovou vložkou, šestkrát,
3. s výkonem nad 50 kW čtyřikrát;

c) jsou-li do komínů zapojeny spotře-
biče paliv do výkonu 50 kW v rekreačních
domcích a chatách, [3] pokud nejsou uží-
vány celoročně, nejméně jednou.

Pozor, změna
úředních hodin
na poště Hukvaldy
Vážení občané,
Česká pošta vám ozna-
muje, že od 1. července
2006 dochází ke změně
úředních hodin na po-
ště HUKVALDY. 
Nově bude pro vás pošta otevřena takto: 

pondělí a středa
8.00—12.00, 15.00—17.00

úterý a čtvrtek
8.00—12.00, 15.00—16.30

pátek
8.00—12.30
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V případě neúspěšného pokusu o do-

dání zásilky na vaší bytové adrese budete
vyzváni k vyzvednutí zásilky na poště
uvedené v tiskopisu „Výzva“, na němž
budou uvedeny i úřední hodiny pošty
a její telefonní číslo. Pokud vám hodiny
pro veřejnost na této poště nevyhovují,
na vaší telefonickou žádost bezplatně
připravíme zásilky k vyzvednutí na jiné
poště v okolí. Pro informaci uvádíme te-
lefonní číslo vaší dodací pošty: pošta Frý-
dek–Místek 1, tel.: 558 404 390. 

Česká pošta, s. p.

Konec školního roku
2005/2006 v ZŠ a MŠ
Leoše Janáčka
Hukvaldy

Vzhledem k uzávěrce Občasníku před
pedagogickou radou, není možno uveřej-
nit hodnocení vzdělávání a chování žáků
za uplynulý školní rok.

Co se bude dít o prázdninách?
Hlavním úkolem bude 1. etapa pře-

stavby školní jídelny. Z Ministerstva škol-
ství jsme získali účelovou dotaci podle
Rozvojového programu MŠMT v rámci
informační politiky ve vzdělávání v část-
ce 49 692 Kč. Finanční prostředky budou
použity na dobudování rozvodů interne-
tu do tříd a kabinetů. Tato dotace je při-
znána bez spoluúčasti organizace. Z té-
hož rozvojového programu jsme byli ús-
pěšní v získání dotace ve výši 142 000 Kč
na projekt Vytvoření výukových materiá-
lů s využitím informačních technologií
(vytvoření výukových materiálů pro hu-
dební výchovu). Celková hodnota projek-
tu je 203 000 Kč (61 000 Kč spoluúčast
školy). Z této dotace bude vybudována
multimediální učebna. V dalších žádo-

ZZZZ     nnnn aaaa šššš iiii cccc hhhh     šššš kkkk oooo llll

stech jsme, bohužel, vzhledem k velikos-
ti školy, úspěšní nebyli.

Děkuji za spolupráci panu starostovi,
místostarostovi, členům rady obce
i obecního zastupitelstva. Důvěrníkům
Sdružení rodičů, členům školské rady
a sponzorům (nepřejí si být jmenováni).

Přeji dětem i pracovníkům školy hezké
prázdniny a všem ostatním příjemnou,
slunečnou dovolenou. 

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Oslava Dne dětí
v naší
škole

Letos se Den
dětí v Základní
škole Leoše Ja-
náčka  slavil
dva dny. Osla-
vy se rozdělily — zvlášť pro 1. stupeň (31.
května) a zvlášť pro 2. stupeň (1. června).
Firma pana Zaorala přichystala pro děti
prvního stupně zábavnou soutěž s ná-
zvem „Školní aktovka“. Mohlo se jí najed-
nou zúčastnit všech pět tříd prvního
stupně. Soutěž byla zaměřena ani ne tak
na vědomosti žáků, ale především na
schopnosti komunikace a spolupráce ve
třídě. Princip vycházel ze známé televizní
soutěže „Kufr“. Důraz se však kladl také
na to, aby si každá třída dokázala na jed-
notlivá kola vybrat své zástupce a při
soutěži nerušila jiné třídy. To bylo pro ně-
které třídy obzvlášť těžké. Prvňáčkům
pomáhala paní učitelka.

Odehrál se lítý boj a pro mnohé zcela
nečekaně vyhrála 3. třída, protože se jí
podařilo na závěr překvapivě rychle od-
halit z pozměněného obrázku člena sku-
piny Maxim Turbulenc.

Všechny třídy obdržely diplom a zají-
mavou dřevěnou skládačku.

Hana Piskořová
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Den dětí
Dne 1. 6. 2006 nám, žákům 6. až 9. roč-

níku, připravili páni učitelé a paní učitel-
ky překvapení v podobě tří hodin stráve-
ných s tanečníky ze střediska Bav Klubu
Příbor. Moderní tance jsou dnes velmi
rozšířenou zábavou. Tento klub se totiž
zabývá výukou společenských a latinsko-
amerických tanců. Je na vysoké úrovni,
juniorské a mládežnické páry sbírají ús-
pěchy na soutěžích po celé České repub-
lice. Bav Klub jezdí po školách s taneč-
ním programem nazvaným „taneční
ochutnávka“, se kterým navštívili i na
naši školu. Taneční mistr a ředitelka
klubu se představili a mohlo se začít.
Během dopoledne nás naučili pár zá-
kladních kroků samby, waltze, country
a taky jive, který byl pro nás obě asi nej-
zábavnější. Vždy, než jsme se začali učit
nové kroky, několik párů, které také přije-
ly, nám ukázalo, jak se správně daný krok
tančí. O přestávkách mezi jednotlivými
tanci nás zdokonalovali ve společenském
chování, což bylo pro některé žáky vel-
kým přínosem. Mladé taneční páry ve
věku 10 až 17 let toto zábavné dopoledne
ukončily ukázkou svých soutěžních
tanců.

Myslíme, že holky to hodně bavilo,
kluky trochu méně, ale to už tak bývá.
Pavla Reková, Lenka Rožnovská, 9. ročník

Metoda dobrého
startu (MDS)

Metoda dobrého startu má své kořeny
ve Francii. U nás tuto metodu zpracovala
a pro české poměry upravila Jana Swier-
koszová. 

MDS je určena dětem ve věku od 5 do
11 let. Jedná se o soubor cvičení, které

sledují rozvoj psychomotoriky ve všech
aspektech a přispívají k rozvoji řeči.
U dětí s normální psychomotorickou
úrovní rozvoj aktivizují, u dětí s porucha-
mi vývoje upravují nepravidelně se rozví-
jející se funkce. Metoda se osvědčila
i jako vstupní etapa výuky čtení a psaní,
stejně tak se úspěšně používá u dětí s di-
agnózou specifických poruch učení. 

Metoda je zpracována do 25 lekcí.
U nás ji navštěvovaly děti 1., 2. a 3. roční-
ku, a to jedenkrát týdně. Nositelem děje
každé lekce je píseň, od které se odvíjí vy-
právěný příběh a pohyb (dítě vnímá své
tělové schéma). Znakem každé písně je
grafický vzor (Zrakové vnímání grafické-
ho vzoru vyžaduje zaostření čočky, nut-
nou koncentraci pozornosti, rozvoj v ob-
lasti vizuální diferenciace a vizuální inte-
grace i dílčí schopnost, která ovlivňuje
efektivitu zrakové práce, a to je zralost
očních pohybů. Zrakové vnímání souvisí
s rozvojem pravolevé a prostorové orien-
tace a názorné paměti.) Grafický vzor ko-
responduje s rytmickým schématem. Re-
produkce grafického vzoru s hudebním
doprovodem a zpěvem dítěte je završe-
ním cvičení. Základem všech lekcí je vy-
tvořit vstřícnou, klidnou atmosféru s po-
citem bezpečí, stejnou jako doma.

Marie Škvárová

Sněhurka a sedm
trpaslíků

Nejeden z rodičů si myslí, že divadelní
představení či koncert je pro žáky pouze
vytržením z výuky a pro učitele hodinka
volna. Tyto kulturní akce jsou však sou-
částí osnov, cílem je pak výchova v kul-
turního vnímavého člověka. Díky sálu
v ZŠLJ se ušetří náklady spojené s dopra-
vou do divadla, zároveň však žáci přichá-
zí o možnost nasáknout atmosféru velké-
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ho kamenného divadla, představení do-
provázeného živým orchestrem.

Proto jsme uspořádali 28. 5. zájezd na
představení baletní pohádky Sněhurka
a sedm trpaslíků, určený nejen dětem,
ale i rodičům. Náš návrh se setkal s vel-
kým zájmem, již za tři dny bylo všech 50
vstupenek rozebráno. Výhodná byla ze-
jména 50% cena vstupného. SRPŠ přispě-
lo částkou 1300 Kč na dopravu.

Malé i velké diváky zaujaly především
nádherné kostýmy a výprava pohádky,
také děj a choreografie byly přizpůsobe-
ny dětskému publiku. Většina dětí se set-
kala s baletním uměním poprvé, přesto
odcházely spokojené. Svědčí o tom i zá-
věrečný potlesk, který diváci věnovali
všem tanečníkům, i když nejvíce se asi lí-
bili trpaslíci. 

Mgr. Lenka Nevludová

Běh Terryho Foxe
Tradičně v květnu je pořádán v naší

obci běh Terryho Foxe. Nebylo tomu
jinak ani letos. 7. ročník se uskutečnil
20. 5. 2006.

Pořadatelem se stala ZŠLJ pod záštitou
starosty obce a SRPŠ při ZŠLJ. Start byl

tentokrát stanoven na 15 hodinu a pře-
místěn od základní školy ke koupališti,
trasa vedla přilehlým lesíkem. V cíli čeka-
lo na děti občerstvení a sladkost.

Nedílnou součástí je vždy doprovodný
program. Letošním lákadlem se stal
olympijský vítěz ZOH z roku 1968 pan Jiří
Raška. Vystoupili i členové klubu JUDO

BTF startuje
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z Frýdku–Místku, nechyběly soutěže pro
děti včetně možnosti projížďky na čtyř-
kolce. Počasí nám přálo a myslím, že
všichni zúčastnění mohou vzpomínat na
příjemné odpoledne.

Mgr. Lenka Nevludová

Florbalový turnaj 
NISAOPEN 06 s účastí 101 týmů z ČR,

SR, Polska a Německa
Vrcholem sezóny 2006 byl pro naše

florbalisty turnaj NISAOPEN 2006 pořá-
daný ve dnech 16.—18. 6. 2006 v Liberci.

Zápasy v základní skupině naznačily
všem soupeřům, že i když jsme přijeli
z Hukvald, patříme mezi favority turnaje.
Oddíly z Liberce, Hradce Králové, Plzně,
Prahy a ostatních něco málo větších měst
byly snadným skalpem pro naše hráče.

Zlomový zápas přišel až ve čtvrtfinále,
kdy jsme narazili na tým z Benešova, loň-
ského a později i letošního vítěze turnaje.
Už začátek zápasu naznačoval kvality
soupeře,v první minutě jsme prohrávali
1:0, celkem rychle se nám podařilo vyrov-
nat a dokonce jít do vedení.

Olympijský vítěz J. Raška.

NISAOPEN



I přesto musím poděkovat Janu Ermi-
sovi, Janu Mifkovičovi, Michaeli Kuběno-
vi, Markovi Majerovi, Matěji Kahánkovi,
Tomáši Hrčkovi, Kubovi Bujnoškovi, To-
máši Sasínovi, Jakubovi Kološovi za skvě-
lé sportovní výkony, bojovnost a fair play.

Děkuji vedení školy a rodičům za mož-
nost zúčastnit se turnaje.Velké zásluhy
patří rodičům — panu Daliboru Kološovi
a panu Jaromíru Majerovi za zajištění do-
pravy a zázemí pro naše hráče.

Závěrem bych chtěl vzkázat Hukval-
dům, že umíme hrát florbal (4 hráči Hu-
kvald budou od září hrát 2. nejvyšší ligu
v republice s ambicemi postoupit do ex-
traligy)! Hledáme vaši podporu, a to
nejen finanční. Nepouštějme nejlepší
hráče do cizích týmů! Hrajme ligu na Hu-
kvaldech!

Eda
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Necelé dvě minuty nás dělily od vítěz-
ství a troufám si říct i od vítězství celého
turnaje. Bohužel se soupeři podařilo se
štěstím vyrovnat a po vyloučení našeho
hráče vstřelit vítězný gól, který znamenal
konec našich nadějí v turnaji.

Výlet do Prahy
29. 5. 2006 jsem byl velice natěšen na

výlet do Prahy, ale moc dlouho mi to na-
dšení nevydrželo, protože se autobus
o hodinu zpozdil, ale nakonec jsem se ho
dočkal. Cesta tam byla o ničem, protože
se mi chtělo spát. Zhruba po pěti hodi-
nách jsme dorazili do Prahy, tam zase
moje nadšení stouplo, ale zase kleslo,
když jsme jeli do pražské zoo. Byla to nej-
nudnější věc na celém výletě. Pak jsme
jeli na Vyšehrad a Petřín, tam už to bylo
o hodně lepší, hlavně na rozhledně a v zr-
cadlovém bludišti. Druhý den nám tro-
chu zkazil déšť, což mě štvalo, protože
jsme chodili pěšky, ale aspoň jsem viděl
Staré město. Potom přišel nejdelší roz-
chod z celého výletu a to na Václavském
náměstí, čehož jsem využil a vydal se na
Perlovku, kde jsem potkal Jiřího Langma-
jera, pak jsme se metrem vrátili na ubyto-
vnu. Den jsme završili „divokou nocí“.
Poslední den jsme odjížděli do Mladé Bo-

leslavi, kde jsme měli prohlídku Škodov-
ky a celkem se mi to líbilo, pak už jsme
jen jeli domů.

Petr Kocián, IX. ročník

Školní výlet
na Bouzov

První, druhá a třetí třída se vypravily
dne 13. června na hrad Bouzov. Pro
mnohé byla cesta snad nekonečná, ale
po dvou hodinách jízdy autobusem jsme
konečně spatřili pohádkový hrad. Proto-
že jsme měli zajištěný program v Areálu
historické zábavy v podhradí hradu Bou-
zov, museli jsme k neradosti dětí minout
bez nakupování lákavé stánky, které le-
mují část cesty k areálu. Hned po vstupu
do areálu nás čekal pestrý program. Na
první pohled všechny překvapil obrovský

NISAOPEN
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trojský kůň. Také nás upoutala ukázka
starých střelných zbraní a zajímavé poví-
dání o husitech. Pak následovala pohád-
ka „S čerty nejsou žerty“. Děti se při ní
hodně nasmály. Po krátké přestávce vy-
pukly rytířské turnaje. Několik udatných
rytířů za hojného povzbuzování dětí bo-
jovalo v opravdickém brnění a s různými
historickými zbraněmi. Až se taji dech,
zda-li všichni přežijí… Na závěr celého
programu si všichni mohli zkusit vystřelit
z opravdové kuše na terče s vyobrazeným
divokým prasetem a také si mohli zastří-
let z revolveru.

A pak pro mnohé výletníky nastala asi
ta nejdůležitější část výletu. U stánků si
mohli konečně koupit to, po čem jejich
srdce tolik toužila. Bohužel mnoho
chlapců si potřebovalo koupit kuličkovou
zbraň, což však paní učitelky musely
z bezpečnostních důvodů zakázat. I pře-
sto nákupy byly velkolepé a mnohé děti
nezapomněly koupit i dárky domů.

Když nákupy skončily, čekala nás ještě
prohlídka hradu Bouzov. Hned po vstupu
do hradu děti upoutaly velké modré pa-
puče. Ty si každý návštěvníky musel vzít
sebou na prohlídku místností s parketo-
vou podlahou. Děti záhy zjistily, jak pa-
puče po parketách báječně kloužou…
V hradu bylo moc zajímavého k vidění
a celá prohlídka všechny velice zaujala.
Když jsme si prohlédli hrad, museli jsme
nasednout do autobusu a uhánět zpět
k domovu. Jak se dětem výlet líbil, může-
te posoudit z jejich krátkých ohlasů:

…Na výletě se mil líbilo střílení z kuše
a z revolveru, divadlo a hrad Bouzov. byl
jsem rád, že jsem měl na útratu 100
korun…

…Na výletě bylo moc krásně…
…Z trojského koně bylo pěkně vidět na

hrad. Na hrad jsme pak šli, ale zklamalo
mě, že jsme nešli na tu nejvyšší věž. Ale
byly tam srandovní papuče, které klouza-
ly…

…Výlet se mi moc líbil, ale mrzelo mě,
že jsem si nemohl koupit kuličkovku (ku-
ličkovou pistol)…

…Nejvíce se mi líbily starodávné zbra-
ně, například rytířská helma a dvouručný
meč a štít…

…Na výletě bylo moc hezky, byly tam
rytířské souboje, divadlo o čertovi. Také
se mi líbilo, jak jsem se trefila kuší do
středu prasete a dostala jsem za to di-
plom pro nejlepšího střelce…

…Na hradě byla kluzká podlaha, tak
jsem se po ní klouzal…

…Na hradě měli srandovní papuče,
které nám byly velké. Měli tam velké
místnosti, tajné chodby a studenou
soudní síň…

…Na závěr nám průvodkyně ukázala
bílou paní a říkala, že ten, kdo se na ni
usměje, bude mít celý rok štěstí. Já tomu
ale vůbec nevěřím…

Žáci 3. třídy a Hana Piskořová

Trojský kůň

Hrad Bouzov
Rostislav Bujnošek,

3. třída
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Panenky
a hračky

Touto malou zprávičkou
bych se chtěla vrátit k výletu,
který si udělali zájemci z řad
žáků 1. stupně. Jednalo se o zá-
jezd na výstavu PANENKY
A HRAČKY, která se konala
v kulturním středisku ve Vrati-
mově. Měli jsme možnost vidět
nejen panenky, ale také kočár-
ky, pokojíčky, nábytek a plyšo-
vé hračky. Výlet se konal 27. 4.,
zúčastnilo se ho 45 dětí a byl
jistě příjemným zpestřením.

Mgr. Lenka Nevludová
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Obecní knihovna
Ve čtvrtek 25. května proběhla v kni-

hovně přátelská beseda se „čtenáři roku
2006“. Vyhodnoceno bylo celkem 11 čte-
nářů, z toho 3 mládeže. Jejich pravidelná
návštěva a výpůjčky z oboru krásné lite-
ratury byla kritériem při jejich výběru. Za
účasti ředitelky školy paní Mgr. Aleny Lé-
vové a starosty pana Petra Sobotíka
uběhlo čtvrteční odpoledne v přátelské
atmosféře. Čtenářům roku 2005 byl pře-
dán pamětní a kniha s věnováním.

Několik údajů o provozu knihovny:
1. Otevírací doba —

úterý od 13.00 do 19.00 hod.
středa od 15.30 do 19.00 hod.

2. V době hlavních prázdnin od 1. 7. do
31. 8. 2006 bude provoz knihovny

zajištěn každé úterý od 13.00 do 19.00 hod.

3. V době půjčovního odpoledne je
občanům umožněn přístup k internetu,

jehož užívání poskytujeme zdarma.
Svatava Hrabovská, knihovnice

Novinky
v obecní knihovně

„Život je nemocnice, ve které každý pa-
cient chce změnit postel“. Baudelaire

Hurá na prázdniny s dobrou knihou!
Obecní knihovna pro prázdninové leno-
šení s knihou nabízí:

Pro mládež:
Arnošt Tabášek: Země černých rytířů,

Revír mého srdce, Moře plné srnců —
volně na sebe navazující trilogie o příro-
dě, zvířatech, lovech,

Patrick Cormann: Glynova země —
kniha I. Temné hory

Tony Di Terlizzi: Kronika rodu Spider-

wicků 1. až 5. díl
Michelle Paverová: Bratr vlk, Toulavý

duch — Letopisy z hlubin věků

Pro milovníky historie:
Zaniklé hrady, zámky a tvrze Moravy

a Slezska,
Encyklopedie moravských a slezských

klášterů

Životopisy, literatura faktu:
Akta Hitler,
G. Brandreth: Philip a Alžběta (Portrét

jednoho manželství)
J. Biedard: Komenský — Labyrint srdce

a peklo světa
A. Plowdenová: Stuartovské princezny
Ch. Dickinger: Černá ovce Wittelsbachů

(Mezi trůnním sálem a blázincem)

Detektivky:
J. Moravcová: Smrt nenosí brýle,
J. Hogan: Případ zelený drak
M. Stwart: Smrtelná chyba
P. Cornwell: Stopa
I. Rankin: Mrtvé duše.

Čeští autoři:
V. Přibský: Můj muž Karel IV. (Z deníku

královny Anny Svídnické)
M. Dlouhý: Četnické čtyřlístky
A.Hessová: Neposkvrněné početí
J. Žáček: Jak jsem potkal mořskou

pannu
J. Siegel: Jak přežít rodinnou pohodu

Humor, historické romány, thrillery:
H. Schreiber: Versailleské romány —

Král a láska
L. Broohr: Hadí tanec
J. Chmielewská: Zajíc v pytli

Romantika:
A. Quick: Placená společnice
J. Deveraux: Snoubenka, Anděl pro

Emily, Divoké orchideje, Příliv
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Svatý Hubert
v přírodě objevil
Boha

V neděli 11. června se na pódiu amfite-
átru v hukvaldské oboře konala svatohu-
bertská mše svatá. Spolucelebroval ji
Otec Edmund z Hrabyně, který měl i ká-
zání. V něm hovořil o svatém Hubertovi,
který byl skutečnou postavou, i o legen-
dě, která se k němu vztahuje:

Svatý Hubert se pravděpodobně narodil
v roce 655 ve franském království, ve vý-
chodní Francii. Jeho otcem měl být Bet-
rand, vévoda z Akvitanie, a matkou sestra

sv. Ody. Díky šlechtickému stavu vyrůstal
Hubert na dvoře. Velmi rád lovil zvěř. Ože-
nil se s dcerou hraběte, která při porodu
zemřela. Zlomen bolestí hledal zapome-
nutí v lese a při lovu. Podle legendy, která
se také vztahuje na sv. Eustachia Římské-
ho, měl potkat jelena se svítícím křížem
mezi parohy, který ho oslovil, aby nechal
pohanství a obětoval se službě Bohu. Díky
této legendě je sv. Hubert patronem mys-
livců. Navázal přátelství s tehdejším bis-
kupem Lambertem v Maastrichu, který
mu byl rádcem a učitelem. Po určité době
duchovního vedení přijímá kněžské svě-
cení a stává se apoštolem Arden. Po za-
vraždění biskupa Lamberta kolem roku

ZZZZ    ffffaaaarrrrnnnnoooossssttttiiii
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704 přijímá biskupský úřad a až do své
smrti se věnuje pokřesťanštění obyvatel-
stva. Zemřel 30. května 727, ale jeho svá-
tek se tradičně slaví 3. listopadu. K lido-
vým zvykům patří, že se o jeho svátku svě-
til chléb a pořádaly se hony. Sv. Hubert
bývá často zobrazován s jelenem, který
má kříž mezi parohy. 

P. Dariusz Jedrejski

Vznik zástavby
v Rychalticích

Popsat historii vzniku domů v místní
části Rychaltice je podstatně složitější
než v případě předcházejících tří — Hu-
kvald a obou Sklenovů. To proto, že neby-
lo podrobné zpracování této problemati-
ky k dispozici. Protože jsem chtěla i pro
rychaltické občany připravit pojednání
o vzniku zástavby, do této práce jsem se
pustila.

Z počátku se jevilo zcela nemožné
zmapovat vznik prvního sta popisných
čísel. Pan Mlčoch ve své práci uvádí
v roce 1840 jako poslední popisné číslo
93. Dokonce zmiňuje údaj z Urbáře Hu-
kvaldského panství z roku 1580, kdy bylo
v Rychalticích 21 sedláků, 7 zahradníků
(menších zemědělských usedlostí), 5 ná-
vesníků a l mlynář. Kde byla ona náves, si
netroufám určit, v mi dostupných mate-
riálech není o ní nikde zmínka. Dočetla
jsem se, že Rychaltice jsou pokládány za
středověkou lánovou ves. U tohoto typu
zástavby se náves zpravidla nevyskytova-
la. Údaj o návesnících možná znamená,
že se jedná o objekty postavené na obec-
ním majetku mezi zemědělskými used-
lostmi méně majetnými osobami. Mohly
to také být výměnky ke stávajícím grun-
tům. Zajímavá je i informace o tom, že
v Rychalticích nebylo zákupní fojství jako

MMMMiiiinnnnuuuulllloooosssstttt    aaaa    ppppřřřřííííttttoooommmmnnnnoooosssstttt

v sousedním Sklenově. Přesto se v doku-
mentech, které se zachovaly v báni ry-
chaltického kostela z doby jeho výstavby,
vyskytuje zpráva… „Jura Žabenskej, fojt
rychaltskej…“

Podle zápisu z prvé rychaltické kroniky
bylo v roce 1918 v obci domovních čísel
116. Snažila jsem se zjistit dobu vzniku
dvaceti tří čísel od roku 1840. K dispozici
jsem měla i operát nemovitostí, který bo-
hužel není datován, posledním v něm
uvedeným číslem popisným je č. 109 —
Rožnovský řečený Děkan (na kopci Juře-
ňáku, v poli směrem ke Kateřinicím).
V roce 1919 byla v souvislosti s kandidáty
pro volby uváděna čísla 112 a 115, takže
domy s těmito popisnými čísly v té době
již existovaly. Od čísla popisného 116 jsou
již údaje k dispozici, buď v kronice nebo
později ve stavebním protokole. O přidě-
lení čísel popisných při domovní reorga-
nizaci v roce 1939, to je od 154 až 159,
jsem se pouze dohadovala, protože píse-
mnou zmínku o této akci se mi nepodaři-
lo najít.

Ve státním archivu jsem objevila plán
Rychaltic, který zřejmě vypracoval řídící
učitel rychaltické školy, neboť je na něm
razítko Národní škola v Rychalticích. Bo-
hužel ani ten není datován. Domnívám
se, že na plánu byla zakreslena i stavení
hospodářská, která dnes již neexistují.
Nicméně určitým vodítkem mi tento
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plán byl. Ještě více by osvětlila stará
mapa Rychaltic. Tu jsem však jako v pří-
padě sklenovského katastru zatím nezís-
kala. Při číslování po roce 1805 byla zá-
stavba poměrně hustá — svědčí o tom
údaj o počtu čísel popisných. Bylo jich
tehdy, jak zmíněno, 93. Pan Mlčoch uvádí
jednotlivá čísla popisná známá v roce
1840, ovšem bez jejich majitelů.

Posléze jsem měla k mé velké radosti
možnost nahlédnout do rukopisu o his-
torii Rychaltic, kterou pro čtenáře obecní
knihovny zpracoval v roce 1934 učitel
pan Alois Tomančák (byl umučen v kon-
centračním táboře). Z něj jsem mohla
čerpat další velmi cenné informace o ry-
chaltických domech, jejich majitelích
i obyvatelích. Snažila jsem se poznatky
k jednotlivým domům shrnout, také

uvést u nich existenci obchodů, hostinců
i jiných zařízení. Tak jako v případech zá-
stavby ve Sklenovech a Hukvalech posti-
hovaly domy požáry, mnohé zchátraly
a byly nahrazeny novými, později pro-
cházely stavebními úpravami.

Ještě jednu důležitou věc je třeba zmí-
nit: Sousední Hájov vznikl po parcelaci
arcibiskupských pozemků — 4 popisná
čísla na původním katastru Větřkovic, 37
na katastru Rychaltic a 10 na katastru
Sklenov, číslo 1 měl dvůr, existující od ne-
paměti původně rovněž na katastru Větř-
kovic. Hájov byl dosti dlouho osadou Ry-
chaltic. K definitivnímu potvrzení hranic
Hájova došlo v roce 1831 a až v roce 1851
se Hájov stal samostatnou obcí. Číslování
domů však měl pravděpodobně od prvo-
počátku své.

Karla Klečková
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Chovatelská
přehlídka trofejí
zvěře v mysliveckém
roce 2005

Vážení spoluobčané, milí čtenáři,
chtěl bych několika řádky popsat cho-

vatelskou výstavu trofejí zvěře, která se
konala od 9. do 18. června 2006 ve spole-
čenském sále Základní školy Leoše Janáč-
ka Hukvaldy. Součástí této výstavy byl do-
provodný program, který se uskutečnil
v neděli 11. června v oboře v amfiteátru.
Hlavním programem byla svatohubert-
ská mše doplněná ukázkami sokolníků,
vábení jelenů a malou přehlídkou ple-
men loveckých psů.

Celé této akci předcházelo pověření
Okresního mysliveckého spolku (OMS)
ČMMJ ve Frýdku–Místku, Krajským úřa-
dem moravskoslezského kraje a pověře-
nými obcemi ve Frýdku–Místku a Frýd-

lantě nad Ostravicí, aby OMS provedl
hodnocení trofejí zvěře. Myslivecká rada
OMS ČMMJ toto pověření přijala a roz-
hodla, že v tomto roce se bude chovatel-
ská přehlídka trofejí konat na Hukval-
dech, jak se také stalo. Není účelem toho-
to příspěvku unavovat čtenáře statistic-
kými čísly a odbornými záležitostmi, ale
dovolte mi několik postřehů z celé této
myslivecké slavnosti, která se zde konala
poprvé v novodobé historii.



Samotná výstava trofejí byla pro širo-
kou veřejnost zážitkem, s jakým se setka-
la poprvé. Návštěvníci mohli zhlédnout
přes 100 trofejí jelenů, téměř 400 trofejí
srnců, několik trofejí daňků, muflonů
a ostatní trofeje jiné zvěře — liška, jeze-
vec, jelenec běloocasý. Zároveň bylo
možno na této výstavě vidět krásné kres-
by dětí z mateřských a základních škol,
naši školu nevyjímaje. Výkresy byly komi-
sí vyhodnoceny a dětem budou předány
věcné ceny.

Velmi vydařenou akcí této myslivecké
výstavy byla 11. června v oboře svatohu-
bertská mše, kterou celebroval farář Otec
Edmund Kempný z Hrabyně s našim
panem farářem Dariuszem Jedrejskim, za
doprovodu myslivců hudebníků a zpěvá-
ků z Dolního Benešova. Myslivecké od-
poledne bylo vyplněno ukázkami sokol-

níků z Opavy, ukázkou vábení jelenů
myslivci z Beskyd a Vsetínska a přehlíd-
kou plemen psů.

Mysliveckou kuchyni během celé této
krásné akce zajišťovali naši myslivci
z Mysliveckého sdružení na Hukvaldech.
Díky pěknému prostředí základní školy
na Hukvaldech, kouzelné atmosféře sta-
robylé hukvaldské obory, velmi příznivé-
mu počasí a obětavosti myslivců se celá
akce zdařila a v mnohých zanechala krás-
né pocity.

Poděkování patří všem výše jmenova-
ným, dále členům a pracovníkům mysli-
vecké rady ve Frýdku–Místku, vedení
naší obce, vedení Základní školy Leoše
Janáčka Hukvaldy za pomoc při instalaci
a rozebírání výstavy a všem, kteří se ja-
kýmkoliv způsobem podíleli na této zda-
řilé myslivecké akci. Dík patří také všem
sponzorům: Lesostavbám Frýdek–Mís-
tek, obecním úřadům Sdružení povodí
Ondřejnice, Lesům České republiky, Kraj-
skému úřadu Moravskoslezského kraje,
pověřeným obcím Frýdek–Místek a Frýd-
lant nad Ostravicí, Agro Beskyd Fryčo-
vice.

Myslivost má díky obornictví na Hu-
kvaldech staletou tradici, jejíž součástí je
starobylá obora, kterou nám zanechali
naši předkové. Proto si jí važme a zane-
chejme ji dalším generacím.

Myslivosti zdar!
Milan Koutný
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Jak dál ve středisku
Rychaltice v naši
zemědělské
společnosti Beskyd
Agro a. s. Palkovice

V roce 2004 se naše společnost po po-
drobné ekonomické analýze rozhodla za-
hájit přípravu rozšíření střediska živočiš-
né výroby Rychaltice.

V prvé fázi byla zpracována studie zá-
měru dostavba střediska Rychaltice, a to
dle požadavků zák. č. 100/2001 Sb. o po-
suzování vlivu na životní prostředí. V ná-
vaznosti pak byly vypracovány podklady
pro tento záměr odbornou projekční
kanceláří Farmtec a. s. Hradec nad Mora-
vicí.

Při umístění přístavby se vycházelo ze
schváleného územního plánu pro obec
Hukvaldy, dále pak z existujícího zázemí,
které je pro navržený provoz nutné. Cílem
výše uvedeného záměru bylo maximální
využití stávajících ploch zemědělské
půdy, v prvé řadě trvalých travních poros-
tů, kterých je v této lokalitě cca 800 ha.

Ve středisku Rychaltice mělo dojít k na-
výšení stavu krav o 288 ks, a to vybudová-
ním nové produkční stáje a současně re-
konstrukcí stávající stáje tak, aby vyhovo-
valy přísným požadavkům Evropské unie
na wellfare zvířat. Současně s výstavbou
a rekonstrukcí stávajících ustajovacích
kapacit mělo dojít k výstavbě nové dojír-
ny, která by rovněž splňovala požadavky
Evropské unie. Nedílnou součástí těchto
investičních akcí měla být také výstavba
čističky odpadních vod, výstavba spojo-
vací komunikace mezi silážním žlabem
a stájí v délce 400 m (tímto by se omezil
provoz traktorů při návozu krmiva ze
žlabu po komunikaci, která vede od siláž-
ních jam — Rychaltice dvůr — do středis-
ka Rychaltice), oprava komunikace k pol-

nímu hnojišti, zpevnění komunikace
z Krnalovic k polnímu hnojišti. Výše plá-
novaná akce by představovala investici ve
výši 25 mil Kč.

Naše akciová společnost se snaží využí-
vat dostupné dotace, a to z národních
zdrojů, ale i ze zdrojů evropských (rekon-
strukce farmy dojnic pro 450 ks ve Skali-
ci, nákup strojů, rekonstrukce odchovny
prasat v Hodoňovicích…). Při realizaci
dostavby střediska ŽV Rychaltice jsme
měli přislíbenou dotaci ve výši cca 48 %
z celkových přijatelných nákladů, což
představuje zhruba 11 mil Kč. Podání žá-
dosti o tuto dotaci na Státní zemědělský
intervenční fond bylo časově limitováno.
Potřebné dokumenty se však nepodařilo
včas vyřídit. Někteří občané proti tomuto
záměru Beskyd Agro a. s. protestovali (in-
terpelacemi, peticí), dokonce se s inter-
pelací obrátili na ministra ŽP ČR, om-
budsmana ČR a další instituce. To bylo
dle většiny odborných názorů unáhlené.
Bez odborných konzultací došlo k poško-
zení investora, který měl v záměru výraz-
né zlepšení životního prostředí v obci
Hukvaldy, místní část Rychaltice. K to-
muto závěru došel i Krajský úřad Morav-
skoslezského kraje, odbor životního pro-
středí a zemědělství.

Představenstvo společnosti zvážilo
všechny skutečnosti a dospělo k názoru,
že se dají očekávat další výrazné obstruk-
ce ze strany účastníků řízení, a dočasně
upustilo od vyřizování potřebného sta-
vebního povolení.

Naši společnost mrzí postoj skupiny
občanů, která zabránila realizaci investi-
ce podporovanou fondy EU směřující
k zachování kulturního rázu krajiny,
ochraně a zlepšování životního prostředí,
snižování rozdílů v sociálních podmín-
kách, zajištění zaměstnanosti a rozvoje
lidských zdrojů.

O uvedenou investici budeme nadále
usilovat i v následujícím období.

Ing. Žídek František
předseda představenstva společnosti

Beskyd Agro a. s. Palkovice
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Paličky v rukou
Gabriely Jílkové

Pro letošní ročník zařadili organizátoři
Mezinárodního hudebního festivalu Ja-
náčkovy Hukvaldy koncert mladé cimba-
listky Gabriely Jílkové z Hukvald. My ji
chceme v malém rozhovoru s ní i jejím
tatínkem panem Vladanem Jílkem, umě-
leckým vedoucím hukvaldské cimbálové
muziky Gajdušek, blíže představit. První
otázka je určena panu Vladanu Jílkovi:

Gabčiny hudební kořeny sahají hlubo-
ko, a to jak ze stany mé manželky, tak ze
strany mojí. Obecně vzato, toto může mít
svůj vliv na muzikální předpoklady (nebo
chcete-li talent) dalších generací. Já ale
přeci jen za mnohem důležitější pro
zdravý vývoj mladých muzikantů pova-
žuji přítomnost. Prostředí, v jakém se po-
hybují a v němž žijí. Je důležité, aby se
doma hrálo, zpívalo, chodilo na koncerty.
A aby se o tom doma i mluvilo. Když pak
tohle vše dítě zažívá a prožívá nejen se
svými rodiči, ale i babičkami, tetami,
strejdy, bratranci či sestřenicemi, pak je
napůl vyhráno. 

Gabky se zeptám, jak to u ní všechno
začalo. Kdy jsi poprvé usedla k cimbálu
a vzala do ruček paličky? Předpoklá-
dám, že to bylo velmi brzy.

S taťkovýma paličkama jsem si hrávala
často, ale nejdříve jen pod cimbálem.
Hraní na cimbál a zpěv písniček jsem
však slýchávala odmala. Řekla bych, že
denně. Doma hrával tatínek, s mamin-
kou jsme chodívaly na zkoušky a vystou-
pení Gajdušku, kde jsme poslouchaly
i zpívaly. V pěti letech mi tatínek udělal
takový malý stoleček pod nožičky, proto-
že tenkrát jsem ještě ze židličky na zem
nedosáhla. Taky mi nechal u pana Holiše
vyrobit zkrácený pedál a věnoval mi
jedny své paličky. Od té doby mě vozí
k mojí paní učitelce. Takže poprvé jsem
asi něco zahrála v pěti letech.

Prvním Gabčiným učitelem jste byl vy,
pane Jílku, nebo babička, která také na
cimbál v cimbálovce hrála? Hudbě se vě-
nuje i Gabčina maminka.

Nepočítám-li zpívání, tancování, vy-
tleskávání rytmů či poslech muziky u nás
doma, pak první aktivní hudební krůčky
dělala Gabka asi s babičkou, která ji zača-
la učit hrát na flétničku. Když pak přišla
s tím, že by chtěla hrát na cimbál, začali

MMMMaaaa llll ýýýý     rrrroooozzzz hhhh oooovvvvoooo rrrr     nnnn aaaa     aaaa kkkk tttt uuuu áááá llll nnnn íííí     tttt éééé mmmm aaaa

Pane Jílku, vaše muzikantské předky,
z nichž určitě vzešel talent vaší Gabky,
jsme již trochu představili v některém
z loňských čísel Hukvaldského občasní-
ku. Možná by bylo dobré zopakovat, kam
až sahá vaše rodinná hudební tradice?



PPHukvaldsk˘ obãasník 23
jsme se poohlížet po vhodném učiteli. Já
jsem jí učitele dělat nechtěl. Jsem pře-
svědčený o tom, že učit mají učitelé, rodi-
če pak mají vytvářet dětem dobré pod-
mínky a v případě potřeby jim pomáhat.
Musím ale na Gabrušku prozradit, že už od
malého dítka strašně ráda zpívala. Všude
a pořád. A totéž vyžadovala po nás, rodi-
čích. Oba si s ženou rádi zazpíváme, ale
prozpívat v autě třeba celou cestu do Prahy
a zpět v jednom dni, to bylo i na nás moc.

Hraješ, Gabko, ještě na další nástroj?
Proč u tebe vyhrál cimbál?

Hraji ještě na klavír, ale to teprve čtvr-
tým rokem. Kdysi dávno jsem hrávala
s babičkou na flétnu, jen tak pro zábavu.
A samozřejmě jako každý puberťák, tak
i já dobře hraju na nervy svých rodičů.
A proč vyhrál cimbál? Hmmm, no asi
proto, že má tak krásný zvuk a dají se na
něj hezky tvořit nejrůznější tóny. Cimbál
je prostě nádherný!

Jak to potom pokračovalo dále? Kde
bylo, Gabko, tvé prvé veřejné vystoupení?
Jak na něj vzpomínáš?

Jak jsem už řekla na začátku, od mých
pěti let mě rodiče vozí do Valašského Me-
ziříčí k paní učitelce Růženě Děcké. Tam
jsem tehdy začala hrát na cimbál. A první
vystoupení bylo zrovna tam, pro učitele
hudby z Německa. Protože je to tak
dávno a dalších koncertů už bylo hodně,
tak musím přiznat, že si na toto své první
vystoupení fakt moc nepamatuju.

Vystupovala jsi s významnými muzi-
kanty. Mohla bys říci s kterými? Já bych
třeba připomenula paní Jarmilu Šuláko-
vou nebo pana Janka Rokytu. Jaký to byl
pro tebe zážitek?

Ano, vystupovala jsem s paní Šulákovou
i s panem Rokytou. Poprvé to bylo na kon-
certě v Odrách, když paní Šuláková slavila
své 75. narozeniny. Bylo to něco neobyčej-
ného a věřím, že kdybych nehrála na cim-
bál, nikdy (no možná jo, ale ne tak) bych
se s tak hodnými lidmi neseznámila. Taky
jsem si zkusila zahrát čtyřručně s panem
Rokytou na jeden cimbál. Byla to paráda!

Je to skvělý cimbalista. A s paní Šulákovou
jsem si nejen zahrála, ale i zazpívala.
Všichni jsme společně vystupovali také na
koncertě v Kopřivnici. S panem Rokytou
jsme strávili i jeden hezký den v Českém
rozhlase v Ostravě, kde jsme s muzičkou
z Kopřivnice natáčeli koledy. Pan Rokyta
nám dělal hudebního režiséra a vzniklo
z toho naše první malé CD.

Před tím to ještě byla tvá účast v tele-
vizním pořadu Dády Patrasové a potom
nominace jako talentu v hudbě do soutě-
že Zlatý oříšek.

S Dádou Patrasovou to bylo nezapome-
nutelné! Natáčela jsem s ní dvakrát. Po-
každé si mě pozvala do studia v Praze na
Kavčích Horách. První naše společné vy-
stoupení se vysílalo v Kouzelné školce, to
druhé pak na Vánoce. Tam jsem vzala
i své kamarády z cimbálovky z Kopřivni-
ce. Je to už dávno, ale moc ráda na to
vzpomínám. Měla jsem možnost poznat
zajímavé lidi, viděla jsem, jak se celý
pořad natáčí a kolik to dá práce. Kolik lidí
na tom pracuje. A taky jsme si s Dádou
hezky popovídaly. Nakonec dala moji
fotku i na titulní stranu svého časopisu.
A poslala na mě novináře z časopisu TV
Revue. Dokonce mě seznámila se svým
manželem panem Felixem Slováčkem.

Ve Zlatém oříšku jsem se seznámila
s mnoha šikovnými dětmi, ale také třeba
s Evou Bretschneiderovou, dnes už Ma-
chourkovou, která uvádí například A-
Z kvíz, s paní Špidlovou či s ministrem
kultury Pavlem Dostálem. Naposledy
jsem pro Českou televizi natáčela letos
v červnu do pořadu Folklorní magazín.

Kdo se hudbě věnuje, ví, že úspěch ne-
přichází jen tak sám od sebe. Kolik času,
Gabko, strávíš cvičením? Máš i jiné
zájmy než muziku? 

Cvičením strávím necelé dvě hodiny
denně. Jak kdy – někdy víc, někdy míň.
Pro mě je to nejspolehlivější odreagování
od školních povinností. Jinak ráda čtu,
maluju, chodím do přírody, miluju zví-
řátka, baví mě také jízda na kole - nejlépe
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rovinka a mírný kopeček dolů (smích),
v zimě lyžování. V létě taky chodím moc
ráda plavat, někdy se kouknu na televizi
či internet, zahraju si hry na počítači
a samozřejmě cvičím na klavír.

Gábinko, jsi cimbalistka, to je hlavně
lidová muzika. Máš ráda i jinou hudbu?

Jasně že mám! Na cimbál se dá hrát co-
koliv. Ráda hraju starou muziku, např. J.
S. Bacha, P. I. Čajkovského a další autory,
nebo třeba jazzové skladbičky od J. Ježka.
Taky ráda poslouchám pop, rock, metal
a jiné světové trháky.

Mám pocit, že mimo zahájení loňské-
ho ročníku festivalu Janáčkovy Hukval-
dy si u nás dosud nevystupovala. Je proto
velmi potěšující, že tě letos uslyšíme
i u nás na Hukvaldech.

Je to tak. Na Hukvaldech budu letos vy-
stupovat podruhé, a to 5. července na

hradě. Bude to můj první samostatný
koncert. Nazvali jsme jej Cimbálové pra-
mínky. A taky si tam pozvu svoje hosty
a kamarády, s kterými budu hrát a zpívat.
Nejdříve zahraji sólově, pak spolu se
svým muzikantským kamarádem Petrem
Gilarem z Valašského Meziříčí zahrajeme
na dva cimbály, zahraji si i s naší cimbá-
lovou muzičkou ze ZUŠ Zdeňka Buriana
z Kopřivnice. Na závěr jsem si pozvala
Hanku a Petra Ulrychové s cimbálovou
muzikou Javory z Brna. Jejich muzika se
mi moc líbí. Možná mi to nebudete věřit,
ale už se fakt těším.

Gabinko, přeji ti, aby se ti festivalový
koncert, na který se i já velmi těším, vy-
dařil, abys u nás vystupovala častěji.
Také splnění všech tvých přání, a to
nejen muzikantských. Děkuji tobě i ta-
tínkovi za rozhovor.

Karla Klečková
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Program XIII. ročníku Mezinárodního
hudebního festivalu Janáčkovy Hukvaldy
11. 7. 2006 hrad Hukvaldy 14.00 — zahájení — zahajovací koncert

amfiteátr 20.30 — Jedna noc na Karlštejně — činoherní muzikál
(Těšínské divadlo)

12. 7. 2006 hrad Hukvaldy 14.00 — Wallingerovo kvarteto
amfiteátr 17.00 — Prodaná nevěsta — opera (Opavské divadlo)

15. 7. 2006 hrad Hukvaldy 17.00 — Koncert — Gabriela Jílková se svými hosty
a cimbálovou muzikou „Javory“ s Hankou a Pet-
rem Ulrychovými

18. 7. 2006 hrad Hukvaldy 15.00 — Koncert posluchačů Ostravské univerzity
15. 7. 2006 hrad Hukvaldy 15.00 — Ivana Dohnalová — harfa, Jakub Černohorský

— housle
12. 8. 2006 společenský sál 19.00— Jan Jiraský — klavír ZŠLJ 
13. 8. 2006 hrad Hukvaldy 20.00 — Q VOX — mužské vokální kvarteto

Změna programu vyhrazena!
Poznámka redakce: Letošní festival byl připravován za ztížených podmínek způso-

bených problémy ve Fondu Janáčkovy Hukvaldy, který je hlavním pořadatelem, za vy-
datné pomoci Lesů České republiky, Mittal Steel a Nadace Leoše Janáčka Brno. Pro-
gram je méně bohatý, přesto kvalitní. Velmi potěšující je to, že se na něm představí
dvě mladé účinkující z naší obce — Gabka Jílková hrou na cimbál a Ivana Dohnalová
harfovým koncertem. S Gabkou Jílkovou, která již vloni hrála při zahájení festivalu,
jsme připravili malý rozhovor do Hukvaldského občasníku, neopomeňte si ho přečíst.
Ivana Dohnalová je již úspěšná umělkyně, která koncertuje po světě, ke spoluúčinko-
vání ji zvou významná hudební tělesa naše i zahraniční. U nás se také představila ně-
kolika koncerty. Na festivalu Janáčkovy Hukvaldy účinkuje poprvé. Rozhovor s ní by-
chom Vám rádi přinesli v příštím čísle Hukvaldského občasníku.

Stoupání
Tak byla nazvána výstava díla grafika,

kreslíře a malíře Miloše Ševčíka, jejíž ver-
nisáž se uskutečnila v pátek 26. května
v Galerii v rodné škole Leoše Janáčka.
Jejím pořadatelem byla i tentokrát Gale-
rie Beseda spolu s Obcí Hukvaldy.

Úvodní slovo po přivítání a představení
přítomných hostů, paní Mirky Smažáko-
vé z Galerie Beseda z Ostravy a zejména

KKKKuuuullllttttuuuurrrraaaa

Miloše Ševčíka paní Ludmilou Čajánko-
vou pronesl kurátor výstavy pan ing. Petr
Pivoda. Krátce představil tvůrce obrazů,
který žije a pracuje v Praze. Jeho dílo je
zastoupeno v prestižních galeriích —
v Alšově jihočeské galerii na Hluboké nad
Vltavou, v Národní galerii a Památníku
národního písemnictví v Praze, v Muzeu
umění v Olomouci, také v Národní galerii
v Rio de Janiero, Slovenské galerii v Brati-
slavě. Zároveň přiblížil i jeho tvorbu. Ná-
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vštěvníci výstavy mohou shlédnout díla,
která vznikla v dlouhém časovém období
— let 1963 až 2004. Jedná se o cyklus roz-
měrných grafik s náměty na téma Janáč-
kovy Lišky Bystroušky, cyklus grafik in-
spirovaných literárním dílem ruského
spisovatele Gogola a několik kreseb z po-
sledních let. V hudební části vernisáže
několik skladeb na klarinety přednesli
pánové Jan Bradáč a Filip Slavík, studují-
cí Janáčkovu konzervatoře v Ostravě.

Tato zajímavá výstava potrvá do 19.
července 2006.

Karla Klečková

VDO Válcovny plechu
a mažoretky
Bystroušky
v německém Thumu

V listopadu 2005 jsme obdrželi pozvání
od JUGENDSBLASORCHESTER DER
STADT THUM/ERZGEB. E. V. k účasti pro
VDO Válcovny plechu Frýdek–Místek
a mažoretky Bystroušky ze ZŠ L. Janáčka
v Hukvaldech na 16. setkání orchestrů
v německém Thumu ve dnech 9.—11.
června 2006. Před dvěma léty jsme se zú-
častnili 14. ročníku s Lašskou dechovou
hudbou mladých a mažoretkami Byst-
rouškami ze ZŠ LJ z Hukvald a mažoret-
kami z Ostravy. Opětného pozvání na
jeden z největších festivalů dechových
mládežnických hudeb v Evropě si velmi
ceníme, neboť stravování a ubytování
hradí pořadatel, dopravní náklady spon-
zorovalo Město Frýdek–Místek a ZŠ LJ
Hukvaldy. Po zajištění potřebných admi-
nistrativních formalit jsme se dali pilně
do práce. Program skladeb jsme nacvičo-
vali s jednou skupinou v KD VP Frýdek
a s druhou z LDHM v sále ZŠ LJ v Hukval-
dech, někdy také v „ hasičárně“; v Rychal-
ticích. Také mažoretky Bystroušky usilov-

ně cvičily. Před odjezdem jsme vše dopi-
lovali ve dvou generálních zkouškách
a také jsme si vše ověřili ještě v pátek
večer po příjezdu ve škole ve třídě, kde
jsme byli ubytováni. V sobotu jsme kon-
certovali ve Slavnostním stanu s mažo-
retkami od 15.30 do 16.15 a pak ještě na
jevišti Dětské párty opět s mažoretkami
od 17.15 do 17.45. V neděli od 10.30 do
11.30 proběhla společná zkouška or-
chestrů bez mažoretek v Lidovém domě,
od 11.15 do 12.00 vystoupily mažoretky
Bystroušky na hudbu z CD na jevišti Dět-
ské párty a na závěr po nedělním obědu
jsme společně všechny orchestry od
14.00 do 14.45 zahráli osm skladeb bez
mažoretek. Pak jsme se již rozloučili
s hlavním pořadatelem a ujížděli domů.

16. setkání orchestrů v Thumu se zú-
častnilo 32 orchestrů a šest mažoretko-
vých skupin a na závěr vystoupilo v nedě-
li 700 hudebníků. Velký dechový orchestr
VP byl sestaven převážně z mladých hu-
debníků LDHM, ZUŠ, Konzervatoře, or-
chestr dirigoval 18letý Jan Mareš z Ry-
chaltic. Obsazení orchestru: 1 dirigent, 3
flétny,6 klarinetů, 1 saxofon, 3 křídlovky,
2 tenory,3 trubky, 3 horny, 1 trubka Es, 4
pozouny, 2 tuby, 3 bicí. Mažoretky Byst-
roušky prezentovalo 11 žákyň ZŠ LJ z Hu-
kvald pod vedením Mgr. Kateřiny Větřilo-
vé a Andrey Tomšejové. V orchestru hrálo
8 děvčat, těsně před odjezdem 3 děvčata
z LDHM odřekla účast.

Ubytování jsme měli zajištěno ve tří-
dách střední školy v Ehrenfriedersdorfu,
stravování ve Slavnostním stanu, kde ne-
ustále vystupovaly po 45 minutách pře-
vážně mládežnické orchestry a mažoret-
kové skupiny. Celá akce byla velmi dobře
zajištěna organizačně, technicky, mode-
rátorsky, zvukově a hygienicky. Také nám
počasí přálo, bylo teplo, slunečno, takže
jsme si mohli prohlížet krajinu z Hukvald
až přes Krušné hory do Thumu. Dopravu
jsme absolvovali autobusem MAN os-
travské firmy NIKOLAS TOURS s řidičem
panem Stanoškem bez jediného problé-
mu, za což mu moc děkujeme. Závěrečné
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zhodnocení: Dobře jsme zahráli, mažo-
retky se líbily, kolektiv hudebníků a ma-
žoretek se utužil. Byl to ohromný zážitek.
Již se těšíme na další společné vystoupení.

Za všechny Alois Piskoř, předseda SDH
FM Alois Piskoř, předseda představen-
stva SDH FM

tel: 558 699 817mail: piskora@cmail.cz

„Metači“ vlajek
Na folklorním festivalu ve Frýdku–

Místku vystupoval také soubor „Sbandie-
ratori di Torrita di Siena“ — to jsou „me-

tači“ vlajek, které jsme mohli vidět na za-
hájení zimních olympijských her v Turí-
ně. Tento soubor v pátek v pátek 16. červ-
na zavítal i na Hukvaldy a se svým pro-
gramem také vystoupil. Bylo nač se dívat.
Jak řekla při zahájení paní Ludmila Ča-
jánková z našeho „íčka“, jde o vlajky desí-
ti italských měst, s nimiž deset mužů ve
středověkých kostýmech, za doprovodu
deseti bubeníků a čtyř trubačů předvedlo
s vlajkami náročnou sestavu — od mává-
ní, kroužení až k vyhození hezky vysoko
jinému metači jako pozdrav města
městu. Byl to program, který se hned tak
nevidí. Škoda jen, že ho na Hukvaldech
vidělo tak málo našich občanů.

Karla Klečková

SSSSpppp oooo rrrr tttt

Současnost volejbalu
v naší obci

Bylo parné letní odpoledne a na beach-
volejbalovém hřišti se pomalu začali
scházet příznivci tohoto sportu, aby si
poměřili své síly se soupeřem i sebou sa-
mými. Přátelství mezi hráči jednotlivých
týmů šlo rázem stranou a všichni účast-
níci se plně soustředili na svůj jediný cíl:
„Vyhrát!“ Neúprosný boj o každý míč byl
sváděn až do soumraku…

Tak tato scéna se opakuje každé letní
odpoledne na hřišti vedle základní školy.
Již pěknou řadu let se zde pravidelně
schází nemalý počet hráčů i hráček, aby
si zahráli plážový volejbal. Nezanedbatel-
ný přínos tohoto sportu spočívá v tom, že
vedle aktivního pohybu a pobavení nabí-
zí i jedinečnou možnost pobytu na čer-
stvém vzduchu a opálení se při hřejivém
letním sluníčku.

Četnost hraní volejbalu na Hukvaldech
v posledních letech stoupá. Nejen, že se
hraje již zmíněný volejbal každý večer

během léta, ale také hráči zlepšují své
herní dovednosti pravidelně v průběhu
školního roku v tělocvičně. Úterní odpo-
ledne probíhá trénink žactva a „mla-
dých“ pod vedením p. učitele Škváry,
středeční večery hrají odbíjenou „turisté“
a sobotní večery trápí svá těla opět zdejší
„mladí.“ Své pokroky ve hře prověřují
účastníci na častých volejbalových turna-
jích konaných v naší obci a v okolních
městech či vesnicích, kde se obvykle
umisťují na předních příčkách.

Společnými silami usilujme tedy o to,
aby se volejbal i nadále v naší obci rozví-
jel a nacházel si zde čím dál tím více no-
vých příznivců, aby na Hukvaldech tento
nádherný sport nikdy nezanikl.

Radka Březinová
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Kalendárium
V květnu 1986 se na Hukvaldech obje-

vil opět filmový štáb, aby pokračoval
v natáčení filmu Lev s bílou hřívou. Tento
dvoudílný snímek, jak všichni víme, vy-
práví o našem slavném rodákovi Leoši Ja-
náčkovi. V mnoha scénách na Hukval-
dech natáčených jako komparsisté účin-
kovali naši občané. Třeba v episodě
o „rekvírování“ zvonů z věže hukvaldské-
ho kostelíka sv. Maxmiliána pro válečné

VVVV íííí tttt eeee,,,,     žžžžeeee …………
účely 21. října 1916. Farní kronika však
zaznamenala, že je maďarský žid M.
Wiess použil k výrobě modré skalice. Pi-
satel farní kroniky také napsal, že občané
velmi reptali, protože starobylé zvony
byly shozeny „jako špalky dřeva“. Ro-
mantické scény byly natáčeny v oboře
kolem hradu, také u sklenovského mlýn-
ku, v Památníku LJ. Občané tu mohli
vidět známé herce — představitele Janáč-
ka pana Luďka Munzara, Zlatu Adamov-
skou, která hrála Kamilu Stösslovou.

26. května 1946 (byla to sobota) se ko-
naly první volby po roce 1945 do zákono-
dárných sborů. Řídily se novým zákonem
o volbách, kterým byla posunuta hranice

aktivního volebního práva z 21 roků na 18
let. Nový volební zákon mezi voliče zařadil
i příslušníky ozbrojených složek, kteří do
té doby nevolili. Tím se stalo, že téměř

NNaattááččeenníí  ffiillmmuu  LLeevv  ss  bbíílloouu  hhřříívvoouu
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o čtvrtinu narostl počet voličů. Zákon také
ukládal povinnost volit. Důvodem nezú-
častnit se voleb byla nemoc, věk nad 70 let
nebo jiné závažné důvody. Volič, který ne-
chtěl hlasovat, měl možnost do obálky
vložit „bílý lístek“ Nebyl volen Senát.

3. července 1966 byla na domku čp. 86
na Hukvaldech odhalena pamětní deska
Leopoldu Svitákovi, spolutvůrci automo-

bilu Praesident a čestnému občanu Hu-
kvald (říjen 1931). Věnovala ji TATRA
Kopřivnice. Kopřivničtí slévači a kovo-
modeláři ji vyrobili podle návrhu akade-
mického sochaře Karla Vašuta. Pietní akt
se konal také na hukvaldském hřbitově
u hrobu Leopolda Svitáka. Po ukončení
slavnosti mohli zúčastněni vidět jízdu
historických automobilů

Rodinný domek na Hukvaldech, v němž Leopold Sviták žil a zemřel

10. července 1926 byla slavnostně od-
halena pamětní deska na rodné škole
Leoše Janáčka. Této slavnosti bohužel ne-
přálo počasí. Obecní kronika zazname-
nala doslovně Janáčkovo poděkování, jak
je těsnopisem zachytili sourozenci Tere-
zie a Rudolf Jungovi. Na přípravě slávy se
podíleli mimo nadšené Hukvalďany i Ja-
náčkovi přátelé z Brna i odjinud.
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17. července 1946 navštívil Hukvaldy

tehdejší prezident republiky dr. Edvard
Beneš se svou chotí Hanou. Byl slavnost-
ně uvítán množstvím občanů z Hukvald
i z širokého okolí. Básně na uvítání před-
nesly dvě hukvaldské dívenky, tehdy pěti-
letá Kája Šubrtová a čtyřletá Dájenka Zá-
marská. Ty také paní prezidentové předa-
ly květiny. Za hukvaldské ženy prezident-
ský pár uvítala Františka Sobotíková z čp.
62 na hukvaldském Podoboří. Vzácní
hosté posvačili v zámecké zahradě. Tuto
historickou událost zaznamenala obecní
a také školní kronika.

25. července 1926 — to se po deseti le-
tech na Hukvaldy do věže kostelíka vráti-
ly zvony. Hukvaldům je věnoval olo-

ho hlediska je správnější „v Hukvaldech“,
zvyklostní užívání „na Hukvaldy, na Hu-
kvaldech“ bude přirozenější. Paní dr. Eva
Drlíková z Nadace Leoše Janáčka Brno,
která byla semináři také přítomna,
k tomu napsala hezké povídání. Tady je:

V obci, která nese své jméno po centrál-
ním bodu hukvaldského panství — hradu
Hukvaldy, je onen z vysokých lesních po-
rostů čnějící středověký hrad součástí „ ži-
votního prostoru“ obce. Nejen jeho umís-
tění na vrcholku, ale i jeho dávná funkce
dala vzniknout hluboko zakořeněnému
místnímu jazykovému zvyku v podobě
příslovečného určení místa: na Hukval-
dech. Na Hukvaldy se jezdilo i chodilo, na
Hukvaldech se leccos odehrávalo, na Hu-
kvaldech se lidé rodili i umírali. Ačkoli
předložka „na“ dnes připomíná její sou-
časnou absolutní prioritu, nemá s neú-
ctou k jazyku a přinejmenším s ležérním
postojem ke stylistice nic společného.
Obec Hukvaldy byla v myslích dávných
pamětníků chápána jako „osada pod Hu-
kvaldy (Ukvaly i Oukvaly), neboť její do-
minantou byl hrad, na nějž pravidelně
docházeli panští úředníci a všichni, kteří
byli vrchnosti povinováni službou. Že jim
stoupání na vrcholek do hradních kom-
nat, kanceláří a hospodářských přístřešků
příliš nevonělo, nebylo příčinou toho, že
později docházeli na nově zbudovaný
zámek, stojící v centru obce a na úpatí
kopce, na jejímž vrchu se odnes tyčí po-
stupně renovované ruiny starého hradu.

V obci Hukvaldy alias na Hukvaldech
dnes Hukvalďané spravují své záležitosti
na obecním úřadě, leč stoupání se nevy-
hnou. Jak také jinak, když půvabná kraji-
na vděčí za své přírodní kouzlo předhůří
na jehož vrcholku se rozprostírají Hukval-
dy. Domácí nepochybjují, že žijí na Hu-
kvaldech. Tak jako Leoš Janáček, který se
na Hukvaldech narodil, v r. 1921 kupní
smlouvou získal v Hukvaldech dům, aby
se na Hukvaldy vracel k odpočinku.i kom-
ponování. A návštěvníci? Přijedou do Hu-
kvald, pobudou v Hukvaldech a nepo-
chybně se na Hukvaldy někdy vrátí! 

moucký arcibiskup Dr. Leopold Prečan
a sám je také při slavné mši svaté, která
byla za velké účasti věřících sloužena
v hlavní bráně do obory, posvětil. Větší
zvon byl zasvěcen Panně Marii, menší
svatým Cyrilu a Metoději. 

Karla Klečková

Vzhůru na Hukvaldy!
Na semináři k vydání turistické brožury

o Hukvaldech a vytvoření nových www
stránek došlo k polemice, zda užívat
„v Hukvaldech nebo „na Hukvaldech“.
Účastníci se shodli, že byť z gramatické-
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Křestní jména
v květnovém
a červnovém
kalendáři

Zikmund — 2. května – jméno němec-
kého původu, lze jej vyložit jako „vítězná
ochrana“, popřípadě „ochránce vítěz-
ství“. Dnes se téměř neužívá.

Alexej — 3. května — slovanské jméno
řeckého původu znamená „záštita,
pomoc“. Českou podobou je Aleš, vysky-
tuje se i v jiných jazycích.

Květoslav — 4. května — novější české
jméno, které vzniklo jako obdoba latin-
ského jména Florián. Lze si vyložit jako
„kvetoucí, slavící květy, květinový“. Dnes
se již tolik dětem nedává.

Klaudie — 5. května — jméno latinské-
ho původu, to je „náležející k rodu Klau-
diů“, ženská podoba ke jménu Klaudius,
původní význam je „kulhavý, 

Radoslav — 6. května — jméno slovan-
ského původu značící „slavící radost, ra-
dující se, radostný“, někdy se také vyklá-
dá jako „starostlivý“. Variantami tohoto
jména jsou Radslav, Radislav

Stanislav — 7. května — jméno slovan-
ského původu, vykládá se jako „ustav
(upevni) slávu“, popřípadě „staniž se
slavným“. Toto jméno má mnoho do-
máckých podob, vyskytuje se i v jiných
jazycích.

Ctibor — 9. května — jméno českého
původu, které lze vyložit jako „boj za
čest“, popřípadě „čestný boj“. Považuje
se česko obdobu jména Tiburcius.

Blažena — 10. května — staročeské
jméno, obdoba původních latinských
jmen Beáta a Beatrice. Kdysi velmi oblí-
bené jméno.

Svatava — 11. května — české jméno
slovanského původu. Původní význam je

„silná“, nověji se spojuje s přídavným
jménem svatý a vykládá se jako „svatá“

Pankrác — 12. května — jméno řecké-
ho původu, které se vykládá jako „vše-
mocný“. Je to první ze tří „ledových
mužů“

Servác — 13. května — latinského pů-
vodu, vykládá se jako „osvobozený, za-
chráněný“, popřípadě jako „zachránce,
osvoboditel“. Dnes se nevyskytuje.
Druhý ze tří „ledových mužů“.

Bonifác — 14. května — jméno latin-
ského původu, lze vyložit jako „dobroděj,
dobrodinec“. Vykytuje se velmi zřídka.
Třetí „ledový muž“

Žofie — 15. května — jméno řeckého
původu, znamená „moudrost“. Za čes-
kou obdobu se považovala Mudroslava,
variantou je i Soňa, Sofie.

Přemysl — 16. května — staročeské
jméno, které lze vykládat jako „kdo vše
dobře promýšlí, vynikající mysli“

Aneta — 17. května — původem fran-
couzská zdrobnělina hebrejského jména
Anna. Znamená „milostná, milostiplná“.
Dnes oblíbené jméno.

Nataša — 18. května — původem
ruská podoba jména Natálie, tj. „dítě
Vánoc“. 

Ivo — 19. května — jméno se vykládá
buď jako původem domácká podoba
jména Ivan, to je „bůh je milostivý“ nebo
ze staroněmeckého iwa, což je „tis, tisový
luk“. Má četné domácké podoby.

Zbyšek — 20. května — je slovotvor-
nou podobou jména Zbyněk; české
jméno původem z domácké podoby
Zbyhněv , což je „posilující hnněv“, „ten,
komu zbývá hněv“.

Monika — 21. května — nejasný
původ. Vykládá se buď z řečtiny jako
„osamělá, jediná“ nebo z latiny ze zákla-
du moneo „rádkyně“. Je velmi oblíbené
jméno.

Emil — 22. května — latinského půvo-
du, lze vyložit jako „horlivý, soutěžící,
pracovitý“. Vyskytuje se i v jiných jazy-
cích — francouzsky Ėmile, španělsky
Emilian, rusky Jemeljan.
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Vladimír — 23. května — slovanského

(bulharského) původu. Vykládá se jako
„vládni míru (světu)“. Má mnoho do-
máckých podob. V polštině Włodzimierz,
maďarsky Ladomér.

Jana — 24. května — jméno hebrejské-
ho původu, ženská podoba ke jménu Jan,
to je „bůh je milostivý“, popřípadě
„bohem daný, milostivý dar boží“
Z němčiny přejatou variantou je Johanka,
Johana.

Viola — 25. května — jméno latinské-
ho původu znamená „violka“, má nejrůz-
nější podoby i v jiných jazycích, napří-
klad francouzsky Violette, polsky Wioleta

Filip — 26. května — jméno řeckého
původu, znamená „milovník koní“, ve
španělštině Felipe, angličtině Philip.

Valdemar — 27. května — staré ně-
mecké jméno, znamená „slavný, mocný
vládce“. U nás běžné jméno.

Vilém — 28. května — jméno němec-
kého původu znamená „helmicí (ochra-
nou) je má vůle“, německy Wilhelm, ang-
licky William, slovensky Viliam

Maxmilián — 29. května — jméno la-
tinského původu, je možno vyložit jako
„největší, významný“. 30. května je uvá-
děno jméno Max, což je osamostatnělá
zkrácená podoba jména Maxim — „nej-
větší, největšího vzrůstu“ 

Ferdinand — 30. května — původem
ze staroněmčiny, vykládá se například
jako „odvaha k míru“. Ve starší generaci
bylo oblíbené jméno.

Kamila — 31. května — jméno převza-
té z latiny, patrně orientálního původu,
ženská podoba Kamil, to je „chrámový
sluha, urozený mladý obětní služebník“

Laura — 1. června — jméno laltinské-
ho původu znamená „vavřín, vařínové
dřevo“, přeneseně „vítězství, triumf“.

Jarmil — 2. června — jméno české
vzniklé nověji podle jména Jaromír; lze
jej vyložit jako „milující bujnost, sílu;
jaro“

Tamara — 3. června — jméno hebrej-
ského původu, znamená „palma datlo-

vá“. Má různé domácí podoby, vykytuje
se v mnohých jazycích

Dalibor — 4. června — původem české
jméno, znamená „vzdaluj boj“. Považo-
valo se obdobu řeckého Telemach či Te-
lesfor.

Dobroslav — 5. června — jméno slo-
vanského původu, znamená „ dobrý,
dobrotivý, slavný dobrem“, je běžně uží-
váno.

Norbert — 6. června — staroněmecké
jméno, vykládá se jako „na severu slavný,
slavný seveřan“, popřípadě „zářící seve-
řan“

Iveta — 7. června — starší pravopisnou
variantou je Yveta, je jméno francouzské
německého původu, někdy se vykládá
jako francouzská varianta hebrejského
jména Judita, to je „židovka“. Je to velmi
oblíbené jméno.

Slavoj — 7. června — jméno slovanské.
lze jej vyložit jako „slavný“. Někdy se po-
važuje za českou obdobu jména Lotar,
Robert, Rupert.

Medard — 8. června — jméno patrně
germánského původu, lze jej vyložita
jako „mocný, schopný; silný.

Stanislava — 9. června — jméno slo-
vanského původu, vykládá se jako „ustav,
upevni slávu“, popřípadě „staniž se slav-
ným“

Gita — 10. června — původem osamo-
statnělá podoba slovenského jména Mar-
gita (Markéta), to je „perla, v němčině je
to jméno Brigita, což znamená „silná“

Bruno — 11. června — jméno germán-
ského původu, znamená „snědý, opále-
ný;brunet. Vyskytuje se i v jiných jazy-
cích.

Antonie — 12. června — ženská podo-
ba jména Antonín

Antonín — 13. června — jméno latin-
ského původu, z latinského Antonius, což
byl starý římský šlechtický rod. Původní
význam slova je „přední, čelný, vynikají-
cí“. Má mnoho domáckých podob.

Roland — 14. června — jméno staro-
německého původu; vykládá se jako
„sláva země, slavný hrdina“. Významově
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podobné je jméno Robert. Vyskytuje se
i v jiných jazycích.

Vít — 15. června — jméno patrně latin-
ského původu, nejasného významu. Nej-
častěji se vykládá jako „živoucí, veselý“,
popřípadě „rád; dobré vášně znající“.

Zbyněk — 16. června — viz Zbyšek
Adolf — 17. června — jména germán-

ského původu, znamená „ušlechtilý vlk“.
Za staročeskou podobu se někdy považu-
je Šlechtislav.

Milan — 18. června — slovanské
jméno utvořené od přídavného jména
„milý“, někdy je považováno za obdobu
jména 

Leoš — 19. června — je variantou
jména Leon, jméno řeckého původu s vý-
znamem „lev“.

Květa — 20. června — novější české
jméno, které znamená „kvetoucí“. Pova-
žuje se českou podobu latinského jména
Flora.

Alois — 21. června — nejčastěji se vy-
kládá jako obdoba francouzského jména
Louis, obdoba německého Ludvík, to je
„slavný bojovník“. Někdy se též vykládá
jako latinizovaná podoba forma staroně-
meckého jména Alwisi, to je „celý, moud-
rý“

Pavla — 22. června — variantou je Pav-
lína, jméno latinského původu, ženská
podoba mužského jména Pavel, to je
„malý“, přeneseně „skromný, nepatrný“

Zdeňka — 23. června — česká podoba
k mužskému jménu Zdeněk, což je půvo-
dem domácká podoba jména Zdeslav, to
„zde slavný“, popřípadě „vytvořil slávu“

Jan — 24. června — jméno hebrejské-
ho původu, znamená „bůh je milostivý“

Ivan — 25. června — slovanská podoba
původně hebrejského jména Jan

Adriana — 26. června — variantou je
Adriena, jméno latinského původu, žen-
ská podoba ke jménu Adrián, to je „od
moře, z italského města Adrie.

Ladislava — 27. června — jméno slo-
vanského původu, ženská podoba ke
jménu Laadislav, to je „slavný vládou“

Lubomír — 28. června — jméno slo-
vanského původu, vykládá se jako „míru-
milovný, milující mír“. Jde o obdobu pů-
vodem řeckého jména Ireneus

Petr a Pavel — 29. června — Petr je
jméno řeckého původu, znamená
„skála“. Pavel je jméno latinského půvo-
du, znamená „malý“, přeneseně „skrom-
ný, nepatrný“

Šárka — 30. června — české jméno,
převzaté z názvu stejnojmenného údolí
u Prahy. Předslovanský význam slova je
možno srovnat se španělským sierra — to
je „horský hřbet“

Další jména v příštím čísle.
Marta Sobotíková, matrikářka

NNNNaaaa šššš eeee     rrrr aaaa dddd yyyy

Rovná daň
neznamená stejnou
míru zdanění pro
všechny poplatníky

V našem občasném „daňovém okén-
ku“ Hukvaldského občasníku bych se
rád věnoval ryze aktuálnímu pojmu
rovná daň. 

Především používejme pojem „rovná
daňová sazba“, neboť mediálně známé
pojmenování „rovná daň“ je zavádějící.
Tato zásadní úprava daňového systému
totiž v žádném případě nevede ke shod-
nému procentuálnímu daňovému zatíže-
ní poplatníků a už vůbec ne ke stejné výši
daně pro všechny fyzické osoby.

Jak funguje rovná daňová sazba
Ve všech evropských zemích, kde je

rovná daňová sazba zavedena (počet
sazeb osobní daně v zemích Evropské
unii je uveden v tabulce), totiž zůstává
zachována tzv. nezdanitelná část základu
daně, na kterou má každý poplatník
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nárok, existují i slevy z titulu vyživova-
ných dětí a někdy i další částky snižující
základ daně. Je tedy zřejmé, že osoby,
které nedosáhnou určité hranice příjmů,
budou mít nutně nadále nulové zdanění.
I když rovná daňová sazba odstraňuje
progresivitu daňové sazby, neodstraňuje
progresivitu samotné daně! Ta nadále zů-
stává: poplatníci s nižšími příjmy platí
nižší daň a naopak osoby dosahující vyš-
ších příjmů mají větší daňovou povinnost.

Příklad Slovenské republiky
S rovnou daňovou sazbou je často spo-

jováno Slovensko, kde byl tento daňový
institut zaveden v roce 2004. U sousedů
má „daň z príjmov fyzických osôb“ jedi-
nou sazbu 19 %, přesto však působní pro-
gresivně z důvodu, že od základu daně si
poplatník odečítá nezdanitelnou část zá-
kladu daně odpovídající 19,2 násobku
roční částky životního minima platného
k 1. lednu (od 1. 7. 2005 má životní mini-
mum hodnotu 4 730 SKK). Takže kon-
krétně svobodný, bezdětný poplatník
s ročním příjmem 90 816 SKK nezaplatí
žádnou daň, ten, který letos dosáhne pří-
jmů 181 632 SKK, zaplatí daň ve výši 17
255 SKK, což je 9,5 % příjmů. I osoba,
která dosáhne příjmů ve výši jednoho
milionu, zaplatí z této částky v prostředí
devatenáctiprocentní rovné daňové
sazby pouze 17,3 % ze svých příjmů!
Navíc do těchto výpočtů nezahrnujeme

slevu na dítě v částce 6 480 slovenských
korun.

Zákonné pojistné se platí dál
Uvedený slovenský příklad převedený

na české podmínky s navrhovanou 15%
sazbou tedy ve svém důsledku znamená,
že žádný poplatník nedosáhne této pat-
náctiprocentní hranice zdanění. Je třeba
si však uvědomit, že rovná daňová sazba
představuje jen jeden z odvodů z našich
příjmů. Tím druhým (a také podstatným)
je sociální pojištění. U nás v současnosti
odvádí zaměstnanec ze své hrubé mzdy
8,0 % na sociální zabezpečení a 4,5 % na
veřejné zdravotní pojištění (což je pouze
1/3 celkového odvodu, zbývající 2/3 od-
vádí zaměstnavatel), podnikatel adekvát-
ně více. A rovná daňová sazba nemá na
tyto hodnoty vliv.

Co v budoucnu?
Jednání o zavedení rovné daňové sazby

pokračují a čas ukáže, zda a v jaké výši
nakonec bude či nebude v České republi-
ce přijata. Zůstává také otázkou, zda pří-
padné zavedení rovné daňové sazby
bude doprovázet sjednocení sazeb daně
z přidané hodnoty. Faktem je, že daňová
legislativa je u nás stále nepřehlednější,
zatímco v roce 2000 obsahoval zákon
o daních z příjmů 39 105 slov, v loňském
roce to už bylo 68 315 slov.

Jan Široký jsiroky@ostrava.cz

Tabulka: Základní charakteristiky osobních daní v Evropské unii k 31. 12. 2005

Členský stát Nejvyšší Počet Členský stát Nejvyšší Počet 
Evropské unie sazba (%) sazeb Evropské unie sazba (%) sazeb
Belgie 50 5 Malta 35 6
Česká Republika 32 4 Německo 42 4
Dánsko 59 3 Nizozemí 52 4
Estonsko 24 1 Polsko 40 3
Finsko 33,5 5 Portugalsko 40 6
Francie 48 7 Rakousko 50 4
Irsko 42 2 Řecko 40 4
Itálie 43 4 Slovensko 19 1
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Kypr 30 4 Slovinsko 50 5
Litva 33 2 Španělsko 45 5
Lotyšsko 25 1 Švédsko 25 3
Lucembursko 38 17 Velká Británie 40 3
Maďarsko 38 2

Další informace: ŠIROKÝ, J.: Daně v Evropské unii. Praha: Linde, 2006, ISBN 80-
7201593-1.

Tip na dovolenou —
Kapverdské ostrovy

Nevíte, kam jet na dovolenou? Doporu-
čuji vám tedy navštívit Kapverdské ostro-
vy. Toto malebné souostroví sopečného
původu, se nachází uprostřed Atlantské-
ho oceánu, 600 km od západního pobře-
ží Afriky. Je tvořeno 9 velkými ostrovy

a řadou malých ostrůvků. Oficiálním ja-
zykem je zde portugalština, ale většina
místního obyvatelstva hovoří kreolštinou
— směsicí místních jazyků a převzatých
evropských výrazů. Vzhledem ke své po-
loze v jižních pasátových mořích jsou
ostrovy ideálním místem odpočinku
u stále teplého moře. Já jsem prožila krás-
ných 14 dní na ostrově Sal, který vám
v následujících odstavcích více přiblížím.
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Uzávěrka 4. čísla Hukvaldského občasníku bude 22. srpna 2006. Do doby uzávěrky
nám prosím zasílejte své příspěvky, a to buď na Obecní úřad Hukvaldy, kterékoliv
člence redakční rady nebo na e-mail karlakl@quick.cz. 
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Firma Jiří Fluksa-Matys Group, Příborská 12/1585 Frýdek–Místek
hledá zedníky (zdění, omítky, fasády, obklady, dlažby, zateplení fasád)

a klempíře-pokrývače pro práce ve Frýdku–Místku a okolí.
Praxe v oboru nutná, řidičský průkaz skupiny B vítán.

Schůzku si domůuvte na tel. 775 637 265

Daruji do dobrých rukou krásná koťátka zvyklá na pobyt v domě.
Kontakt: tel. 777 152 056

Sal je nejznámějším ostrovem pro pří-
tomnost mezinárodního letiště. Na
samém jihu ostrova leží turistické měs-
tečko Santa Maria, které se nachází u 17
km dlouhé písečné pláže s azurovou
vodou. Barva zdejšího moře a jeho přívě-
tivost se mohou bezpochyby srovnávat
s nejkrásnějšími plážemi Karibiku. Hote-
ly v této oblasti můžu porovnat s meziná-
rodními měřítky a jsou vyhledávány tu-
risty z celého světa. Ostrov nabízí ná-
vštěvníkům velký výběr zábavy a sportů.
Sal je rájem pro milovníky potápění,
windsurfingu i rybaření. Velkou atrakcí
jsou zde projížďky terénními vozíky či ki-
tesurfing. Ve zdejších restauracích a ba-
rech hraje večer živá hudba a ve vyhláše-
né diskotéce Pirata (dvojčeti proslulé dis-

kotéky z brazilské Fortalezy) je zážitkem
strávit noc při karibských a latino-ame-
rických rytmech. Večeře v místních res-
tauracích nebo nákup tradičních ruko-
dělných suvenýrů je taktéž velkým zážit-
kem. Po patnáctiminutové jízdě autem ze
Santa Maria se dostanete k jezeru s vel-
kým obsahem soli se silnými léčivými
účinky na kůži. Nachází se uprostřed bý-
valého kráteru, kde se dodnes těží sůl.
Rozhodně stojí za návštěvu.

Ostrov Sal doporučuji především těm,
kteří chtějí prožít ideální dovolenou v ho-
telu přímo na pláži s výběrem exotické
zábavy. Stojí to za to!

Více informací o ostrovech se dozvíte
na internetu, popřípadě mě můžete kon-
taktovat.

Radka Březinová


